
Høringssvar nr. 21



From:      Svendborg Kommune - Plan
Sent:       Mon, 18 Feb 2019 11:29:15 +0100
To:                        Helene Lysebjerg Grenild
Subject:                VS: Indsigelse mod etableringen af biogasanlæg

Venlig hilsen 

Zacharias Baden
Planlægger

Svendborg Kommune 
Miljø, Erhverv og Teknik
Plan og Erhverv
Plan og Vej

Frederiksø 4, 1. sal
5700 Svendborg

Tlf: +4530175064
Mobil: +4530175064
Email: zacharias.baden@svendborg.dk

Fra: Thomas Hansen [mailto:thomas.strandly@gmail.com] 
Sendt: 17. februar 2019 20:11
Til: Svendborg Kommune - Plan <plan@svendborg.dk>
Emne: Indsigelse mod etableringen af biogasanlæg

Indsigelse mod etableringen af biogasanlæg på Kragekærvej 
på det sydlige Tåsinge.  

Vi er en lang række naboer til det kommende anlæg og beboere på Tåsinge, der er dybt bekymrede 
over planerne om at etablere et stort biogasanlæg på det sydlige Tåsinge.



Vi bor selv i byen Gesinge og er meget bekymret for den trafik der vil komme på de smalle veje og for 
vores børn der skal køre til og fra skole på disse

Vi mener, at der er behov for en samlet vurdering af belastningen af området. 

Andekærgård ligger i landzone, hvilket må være grunden til at Svendborg Kommune ikke har stillet 
spørgsmålstegn ved hverken placeringen eller størrelsen på Andekærgård eller det kommende 
biogasanlæg. 
Vi mener derfor, at der bør foretages en samlet uvildig vurdering af det samlede projekt – kvægdrift og 
biogasanlæg – om det ikke er så stort, at der samlet set reelt er tale om industri og ikke 
landbrugsvirksomhed?
Siden vi blev præsenteret for projektet på Andekærgård i sommeren 2016, er det løbende vokset i 
størrelse til selve kvægdriften pt har som mål at komme op på 2.000 enheder. Biogasanlægget blev 
først præsenteret i efteråret 2017. 
Og nu er der reelt, om end ikke juridisk, tale om et industrianlæg langt ude på landet. 

 Vi oplever en stor usikkerhed for, at det samlede projekt Andekærgård og biogas ikke vil vokse 
yderligere gene for naboer og beboere langs tilkørselsvejene.

Vi er dybt bekymrede over den voldsomme øgning af tung trafik
Ifølge bygherres egne beregninger vil biogasanlægget betyde en til og frakørsel på cirka ti tunge 
køretøjer dagligt. I fire årlige kampagneperioder vil der dog være op til 120 altså 240 ture/transporter 
om dagen. På de meget små og smalle veje på hele Syd Tåsinge, der vil være tale om meget tung trafik, 
lastbiler og traktorer med 15 – 20 tons affald, majs eller gylle i vognen. 
Det er i spidsbelastningsperioder en lastbil hvert 20 minut – døgnet rundt.

Ikke blot vil de daglige kørsler indvirke på vejnettet og trafikken. Den sæsonbetonede kørsel vil også, 
grundet ansøgers marker fordelt på hele Tåsinge, Fyn og Siø, påvirke rigtig mange menneskers færden.
Den voldsomme øgning af trafikken har allerede indvirket på sikkerheden i den generelle færden på 
vores veje.Blandt andet for cyklisterne, herunder alle de skolebørn som kommunen har en målsætning 
om, skal cykle til og fra Lundby og Tåsingeskolen. 
Vi mener ikke, det vil være sikkerhedsmæssigt forsvarligt, at lade vore børn cykle i skole, når der på 
mange af vejene knap nok er plads til, at de eller vi kan passeres af de store køretøjer. 
Hvad gør de ældre, som kommer på deres el-scootere og ikke har muligheden for at trække længere ind 
til siden. Eller for eksempel dagplejere, som kommer med barnevogne og derved også har sværere ved, 
som os andre at ”hoppe i grøften”, når de møder de store køretøjer. 

Vi savner derfor en realistisk og økonomisk plan for, hvordan vejnettet skal udbygges under 
hensyntagen til bl.a. bæreevne og vejbredde, for at klare den potentielt øgede belastning, og så vi og 
vore børn atter trygt kan færdes på øen. Dette blev allerede i første høringsfase kraftigt påpeget, uden 
der dog endnu er lavet hverken en økonomisk eller strukturmæssig plan eller undersøgelse af. 

Høringsproceduren



Vi mener desuden, det er både problematisk, og muligvis juridisk forkert, at Svendborg kommune kun 
har orienteret og indkaldt naboer inden for en radius af 800 meter fra det påtænkte biogasanlæg. 
Biogasanlægget vil påvirke stort set hele den vestlige del af øen, hvor de mange lastbiler skal køre af 
forskellige ruter. Gennem alle små landsbyer og langs beskyttede fuglehabitater. 

Det er svært, når man som menigmand, skal overskue en 800 sider lang teknisk rapport, som langt hen 
af vejen tilsyneladende bygger på bygherrens beregninger. Mange af tallene virker svært 
gennemskuelige. 
Og det er os uforståeligt, at man bygge sine beregninger på gamle målinger, og ikke målinger i såkaldt 
”worst case senario” 

Desuden må alle naboerne til anlægget imødese en yderligere værdiforringelse af deres ejendomme. 
Dels pga. trafik, dels pga. huse med et biogasanlæg og en industrigård som naboer er sværere at sælge 

Vi vil til slut gerne gøre opmærksom på at kommunen ofte og gerne taler om Cittaslow og den gode 
livskvalitet, og de store naturherligheder kommunen rummer. Der i blandt det 33 hektar fredede 
fugleområde Vejlen. For slet ikke at tale om de planer, man har for et NATURA2000 område i 
Øhavet. 
Begge dele ligger meget tæt på det mulige nye Biogasanlæg, 
og er ufatteligt sårbare overfor et udslip. 

Det er derfor uforståeligt for os, at man fra politisk side overvejer at give tilladelse til drift af et 
biogasanlæg, der meget vel vil give et økonomisk afkast til investoren, men vil ødelægge livskvaliteten, 
for såvel naturen, som alle os der bor på Syd Tåsinge. 
Desuden vil det påfører kommunen et stor udgift i form af vej vedligeholdelse. 

Med venlig hilsen Thomas og Lotte Hansen skovballevej tåsinge 



Høringssvar nr. 22



From:      Svendborg Kommune - Plan
Sent:       Mon, 18 Feb 2019 11:29:24 +0100
To:                        Helene Lysebjerg Grenild
Subject:                VS: BIOGASANLÆG - Indsigelse

Venlig hilsen 

Zacharias Baden
Planlægger

Svendborg Kommune 
Miljø, Erhverv og Teknik
Plan og Erhverv
Plan og Vej

Frederiksø 4, 1. sal
5700 Svendborg

Tlf: +4530175064
Mobil: +4530175064
Email: zacharias.baden@svendborg.dk

Fra: Maj-Britt Rasmussen [mailto:majbritt5700@gmail.com] 
Sendt: 17. februar 2019 20:09
Til: Svendborg Kommune - Plan <plan@svendborg.dk>; morber56@hotmail.com
Emne: BIOGASANLÆG - Indsigelse

Tåsinge d. 17.02.2019.

Indsigelse mod etableringen af Biogasanlæg på Andekærgård Kragekærvej 
på det syd/vestlige Tåsinge. 

Vi er en del af en række naboer til det kommende anlæg og beboere på Tåsinge, der er dybt 
bekymrede over planerne om at etablere et stort Biogasanlæg på det syd/vestilge Tåsinge.

Vi bor selv på Udflyttervej 34 og kan ved syd/østlig vind allerede nu lugte "kogården". 



Da vi har valgt at bo på landet er det noget vi tager med, men vi er bekymrede for hvilke gener 
Biogasanlægget vil give.

Vi mener, at der er behov for en samlet vurdering af belastningen af området. 
Andekærgård ligger i landzone, hvilket måske er grunden til, at Svendborg Kommune ikke har stillet 
spørgsmålstegn ved hverken placeringen eller størrelsen på Andekærgård eller det kommende 
Biogasanlæg.
Siden projektet for Andekærgård blev præsenteret i sommeren 2016, er det løbende vokset i 
størrelse. Biogasanlægget blev først præsenteret i efteråret 2017. Det vil således blive et stort industri 
anlæg - på landet.

Vi er bekymrede for, at det samlede projekt Andekærgård og Biogasanlæg vil vokse yderligere til stor 
gene for naboer og beboere langs kørsels ruterne.

Vi er dybt bekymrede over den voldsomme øgning af tung trafik.
Ifølge bygherrens egne beregninger vil biogasanlægget betyde en til og frakørsel på cirka ti tunge 
køretøjer dagligt. I fire årlige kampagneperioder vil der dog være op til 120 altså 240 ture/transporter 
om dagen. På de meget små og smalle veje på hele syd/vest Tåsinge, vil der være tale om meget tung 
trafik, lastbiler og traktorer med 15 – 20 tons affald, majs eller gylle.
Det er i spidsbelastnings perioder en lastbil hvert 20 minut – døgnet rundt.

Ikke blot vil de daglige kørsler have indvirkning på vejnettet og trafikken. Den sæsonbetonede kørsel 
vil også, grundet ansøgers marker fordelt på hele Tåsinge, Fyn og Siø, påvirke rigtig mange 
menneskers færden.

En af vore helt store bekymringer gælder dæmningen på Søren Lolksvej over Vejlen.
Dæmningen ar allerede grundet den tunge lastbil/sættevogns trafik til Skiftekær sunket en del. 
Flere store tunge lastbiler vil kun skade såvel dæmning, som vore i forvejen dårligt vedligeholdte små 
veje, som ikke er bygget til så tung trafik. - OG slet ikke rabatterne der bliver kørt helt i smadder, da 
de ikke kan bære de tunge lastbiler. Det kan i perioder næsten være umuligt at to biler mødes, fordi 
ingen kan trække ud i rabatten grundet de dybe spor fra lastbiler og traktorer.

Vi savner derfor en realistisk og økonomisk plan for, hvordan vejnettet og dæmningen skal 
udbygges/vedligeholdes under hensyntagen til bl.a. bæreevne og vejbredde, for at klare den 
potentielt øgede belastning.

Vi mener - som andre - at det er både problematisk og muligvis juridisk forkert, at Svendborg 
kommune kun har orienteret og indkaldt naboer inden for en radius af 800 meter fra det påtænkte 
Biogasanlæg. 
Biogasanlægget vil påvirke stort set hele den syd/vestlige del af øen, hvor de mange lastbiler skal køre 
af forskellige ruter. Gennem små landsbyer og langs beskyttede fuglehabitater. 



Desuden må alle naboerne til anlægget imødese en yderligere værdiforringelse af vore ejendomme. 
Dels pga. trafik, dels pga. at huse med et Biogasanlæg og en industrigård som naboer er sværere at 
sælge. 
Vi henviser til, at man fra kommunen ofte taler om Cittaslow, den gode livskvalitet, og de store natur 
herligheder kommunen råder over. Der i blandt det fredede fugleområde Vejlen. For slet ikke at tale 
om de planer, man har for et NATURA2000 område i Øhavet. 
Begge dele ligger meget tæt på det mulige nye Biogasanlæg og er særdeles sårbare overfor et udslip. 

Det er ikke en forbedring, at man fra politisk side overvejer at give tilladelse til drift af et Biogasanlæg, 
der vil ødelægge livskvaliteten, for såvel natur, som alle os der bor på syd /vest Tåsinge. 
Desuden vil det påføre skatteborgerne en meget stor udgift til vej vedligeholdelse. m.m.

Med venlig hilsen

Morten og Maj-Britt Rasmussen
Udflyttervej 34
5700 Svendborg



Høringssvar nr. 23



From:      Svendborg Kommune - Plan
Sent:       Mon, 18 Feb 2019 11:29:32 +0100
To:                        Helene Lysebjerg Grenild
Subject:                VS: Biogasanlæg

Venlig hilsen 

Zacharias Baden
Planlægger

Svendborg Kommune 
Miljø, Erhverv og Teknik
Plan og Erhverv
Plan og Vej

Frederiksø 4, 1. sal
5700 Svendborg

Tlf: +4530175064
Mobil: +4530175064
Email: zacharias.baden@svendborg.dk

Fra: madsmaskin@gmail.com [mailto:madsmaskin@gmail.com] 
Sendt: 17. februar 2019 19:36
Til: Svendborg Kommune - Plan <plan@svendborg.dk>
Emne: Biogasanlæg

Sendt fra Mail til Windows 10
Indsigelse mod etableringen af biogasanlæg på Kragekærvej
på det sydlige Tåsinge.

Jeg er bekymret over at der skal etableres et biogasanlæg på Kragekærvej 12
Jeg er ikke imod landbrug, men mener at et biogasanlæg vil medfører øget trafik i området. Dette er ikke ok, da 
vores vejnet ikke er lavet til disse tunge køretøjer. Det vil også være til gene for de bløde trafikanter. Mht. 

https://go.microsoft.com/fwlink/?LinkId=550986


lugtgener er der ikke rigtig nogen der kan sige, hvor meget det bliver, hvilket også er væsenligt for dem der bor 
nærmest.
Jeg har bosat mig på landet fordi jeg kan lide fred og ro, så nu må nok være nok, mht. kæmpe landbrug, kæmpe 
vindmøller og evt et biogasanlæg på denne ende af Tåsinge.

Mvh.
Mads Nielsen
Gesingevej 13 5700 Svendborg



Høringssvar nr. 24



From:      Svendborg Kommune - Plan
Sent:       Mon, 18 Feb 2019 11:29:38 +0100
To:                        Helene Lysebjerg Grenild
Subject:                VS: Indsigelse biogasanlæg,

Venlig hilsen 

Zacharias Baden
Planlægger

Svendborg Kommune 
Miljø, Erhverv og Teknik
Plan og Erhverv
Plan og Vej

Frederiksø 4, 1. sal
5700 Svendborg

Tlf: +4530175064
Mobil: +4530175064
Email: zacharias.baden@svendborg.dk

 <https://kii.svendborg.dk/logo/Svendborglogo2016ny.jpg> 

-----Oprindelig meddelelse-----
Fra: Inge Margrethe Møller [mailto:kaersgaard@msn.com] 
Sendt: 17. februar 2019 19:24
Til: Svendborg Kommune - Plan <plan@svendborg.dk>
Emne: Indsigelse biogasanlæg,

Indsigelse mod biogasanlæg på kragekærvej.

https://kii.svendborg.dk/logo/Svendborglogo2016ny.jpg
mailto:kaersgaard@msn.com


Høringssvar nr. 25



Indsigelse mod etableringen af biogasanlæg på Kragekærvej 
på det sydlige Tåsinge.  

Vi er en lang række naboer til det kommende anlæg og beboere på Tåsinge, der er dybt bekymrede over 
planerne om at etablere et stort biogasanlæg på det sydlige Tåsinge.

Jeg bor Udflyttervej 1 i Gesinge. 

Vi mener, at der er behov for en samlet vurdering af belastningen af området. 

Andekærgård ligger i landzone, hvilket må være grunden til at Svendborg Kommune ikke har stillet 
spørgsmålstegn ved hverken placeringen eller størrelsen på Andekærgård eller det kommende 
biogasanlæg. 
Vi mener derfor, at der bør foretages en samlet uvildig vurdering af det samlede projekt – kvægdrift og 
biogasanlæg – om det ikke er så stort, at der samlet set reelt er tale om industri og ikke 
landbrugsvirksomhed?
Siden vi blev præsenteret for projektet på Andekærgård i sommeren 2016, er det løbende vokset i størrelse 
til selve kvægdriften pt har som mål at komme op på 2.000 enheder. Biogasanlægget blev først 
præsenteret i efteråret 2017. 
Og nu er der reelt, om end ikke juridisk, tale om et industrianlæg langt ude på landet. 

 Vi oplever en stor usikkerhed for, at det samlede projekt Andekærgård og biogas ikke vil vokse 
yderligere gene for naboer og beboere langs tilkørselsvejene.

Vi er dybt bekymrede over den voldsomme øgning af tung trafik
Ifølge bygherres egne beregninger vil biogasanlægget betyde en til og frakørsel på cirka ti tunge køretøjer 
dagligt. I fire årlige kampagneperioder vil der dog være op til 120 altså 240 ture/transporter om dagen. På 
de meget små og smalle veje på hele Syd Tåsinge, der vil være tale om meget tung trafik, lastbiler og 
traktorer med 15 – 20 tons affald, majs eller gylle i vognen. 
Det er i spidsbelastningsperioder en lastbil hvert 20 minut – døgnet rundt.

Ikke blot vil de daglige kørsler indvirke på vejnettet og trafikken. Den sæsonbetonede kørsel vil også, 
grundet ansøgers marker fordelt på hele Tåsinge, Fyn og Siø, påvirke rigtig mange menneskers færden.
Den voldsomme øgning af trafikken har allerede indvirket på sikkerheden i den generelle færden på vores 
veje.Blandt andet for cyklisterne, herunder alle de skolebørn som kommunen har en målsætning om, skal 
cykle til og fra Lundby og Tåsingeskolen. 
Vi mener ikke, det vil være sikkerhedsmæssigt forsvarligt, at lade vore børn cykle i skole, når der på mange 
af vejene knap nok er plads til, at de eller vi kan passeres af de store køretøjer. 
Hvad gør de ældre, som kommer på deres el-scootere og ikke har muligheden for at trække længere ind til 
siden. Eller for eksempel dagplejere, som kommer med barnevogne og derved også har sværere ved, som 
os andre at ”hoppe i grøften”, når de møder de store køretøjer. 

Vi savner derfor en realistisk og økonomisk plan for, hvordan vejnettet skal udbygges under hensyntagen 
til bl.a. bæreevne og vejbredde, for at klare den potentielt øgede belastning, og så vi og vore børn atter 
trygt kan færdes på øen. Dette blev allerede i første høringsfase kraftigt påpeget, uden der dog endnu er 
lavet hverken en økonomisk eller strukturmæssig plan eller undersøgelse af. 

Høringsproceduren

Vi mener desuden, det er både problematisk, og muligvis juridisk forkert, at Svendborg kommune kun har 
orienteret og indkaldt naboer inden for en radius af 800 meter fra det påtænkte biogasanlæg. 



Biogasanlægget vil påvirke stort set hele den vestlige del af øen, hvor de mange lastbiler skal køre af 
forskellige ruter. Gennem alle små landsbyer og langs beskyttede fuglehabitater. 

Det er svært, når man som menigmand, skal overskue en 800 sider lang teknisk rapport, som langt hen af 
vejen tilsyneladende bygger på bygherrens beregninger. Mange af tallene virker svært gennemskuelige. 
Og det er os uforståeligt, at man bygge sine beregninger på gamle målinger, og ikke målinger i såkaldt 
”worst case senario” 

Desuden må alle naboerne til anlægget imødese en yderligere værdiforringelse af deres ejendomme. 
Dels pga. trafik, dels pga. huse med et biogasanlæg og en industrigård som naboer er sværere at sælge 

Vi vil til slut gerne gøre opmærksom på at kommunen ofte og 
gerne taler om Cittaslow og den gode livskvalitet, og de store 
naturherligheder kommunen rummer. Der i blandt det 33 
hektar fredede fugleområde Vejlen. For slet ikke at tale om de 
planer, man har for et NATURA2000 område i Øhavet. 
Begge dele ligger meget tæt på det mulige nye Biogasanlæg, 
og er ufatteligt sårbare overfor et udslip. 

Det er derfor uforståeligt for os, at man fra politisk side 
overvejer at give tilladelse til drift af et biogasanlæg, der 
meget vel vil give et økonomisk afkast til investoren, men vil 
ødelægge livskvaliteten, for såvel naturen, som alle os der 
bor på Syd Tåsinge. 
Desuden vil det påfører kommunen et stor udgift i form af 
vej vedligeholdelse. 

Med venlig hilsen
 Tina Korsgaard Gertz 



Høringssvar nr. 26



Indsigelse mod godkendelse af biogasanlæg på Kragekærvej 12, Tåsinge, 5700 Svendborg

Tåsinge d. 17/2 2019

Til kommunen, 

Det lader til at beslutningen om at udvide kogården Andekærgård til at omfatte biogasanlæg næsten 

allerede er taget. 

Jeg er bekymret for lugtgener, vejenes tilstand, trafiksikkerhed , miljøpåvirkning og anlæggets 

dominans af det omkringliggende landskab. Jeg mener mener at bygherrens 

miljøkonsekvensrapport er et partsindlæg og kommunen bør lave deres egen vurdering af 

biogasanlæggets samlede påvirkning af miljøet. Jeg er følgelig imod at I godkender etablering af 

anlægget. Jeg henviser til den samlede klage, der er vedlagt som bilag. I forhold til lugtgener har 

både Kolding og Esbjerg kommuner for nylig aflyst yderligere planlægning af biogasanlæg under 

henvisning til lugtgener. Lugtgenerne fra biogasanlæg i Kalundborg er skræmmende.

Hvis I nu alligevel godkender biogasanlægget, bør kommunen være opmærksom på, hvordan den 

kan være med til at afhjælpe de negative konsekvenser, det samlede gårdanlæg har på naboer og 

beboere på Tåsinge generelt.

Det er ikke forbundet med glæde eller velbehag at måtte køre sin privatbil ud i en dyb, mudret og 

hullet rabat for at give plads til traktorer med hænger eller lastbiler ditto. Det sker alt for tit nu og 

det bliver jo bare værre med godkendelse af projektet. På cykel er det endnu mindre sjovt. Hvad 

med børnene på cykel? Der er så vidt jeg ved ikke sket ulykker endnu, men bare én ulykke er alt for 

meget.

Kommunen bør: 

1. Opstille krav til vejenes standard og sikkerhedsforanstaltninger under den øgede mængde af 

tung trafik der er opstået siden udvidelsen af produktionen på Andekærgård.

2. Planlægge opgradering af de værst belastede vejstrækninger i vejbudgetterne for de næste 

år.

3. Give forpligtende garanti for kommunens monitorering og vedligeholdelse af vejnettet på 

Tåsinge.

4. Forbyde transporter mellem 07 og 09 og mellem 14 og 16 når der er flest skolebørn på cykel 

på øens veje.



5. Kræve at transporter af biomasse på rute 9 skal foregå med lastbil og ikke traktor med

hænger. Øgning af traktortrafik på rute 9 over broerne vil være til unødvendig gene for

mange tusinde trafikanter hver eneste dag.

6. Etablere en handlingsplan i forhold til monitorering af lugtforurening med mulighed for at

pålægge bygherren diverse supplerende foranstaltninger mod lugt.

Helt generelt mener jeg at politikerne i byrådet bør kigge sig i spejlet og se hvordan livet på det 

sydlige Tåsinge har udviklet sig de sidste 10 år. Er det virkelig den retning man vil gå som 

kommune?

Hvad med tilflyttere? Hvad med turisme? Hvad med børnefamilier? Hvad med affolkning af 

landdistrikterne? Skal Svendborg kommune være kendt som en kommune, der ikke lytter til sine 

egne borgere? Udviklingen af det landbrugsindustrielle kompleks gavner kun de allerrigeste 

jordejere i Danmark.

Lidt links til den interesserede læser:

Landbruget betyder forsvindende lidt for den danske økonomi - Kronik i information 2014

Video omhandlende trafikargumentet i sag om biogasanlæg i Lemming, Dk

Med venlig hilsen

Adam von Cappeln, Stennervej 8, Tåsinge, 5700 Svendborg

https://www.information.dk/debat/2014/10/landbruget-betyder-forsvindende-lidt-dansk-oekonomi?lst_cntrb&vwo_exp_badges=%7C32%7C
https://www.facebook.com/BiogasLemming/videos/525681177770706/


Indsigelse mod etableringen af biogasanlæg på Kragekærvej 
på det sydlige Tåsinge.  

Vi er en lang række naboer til det kommende anlæg og beboere på Tåsinge, der er dybt bekymrede over 
planerne om at etablere et stort biogasanlæg på det sydlige Tåsinge.

Adam, Lotte, Konrad, Konrad og Harald von Cappeln, 
Stennervej 8, 
5700 Svendborg

Vi mener, at der er behov for en samlet vurdering af belastningen af området. 

Andekærgård ligger i landzone, hvilket må være grunden til at Svendborg Kommune ikke har stillet 
spørgsmålstegn ved hverken placeringen eller størrelsen på Andekærgård eller det kommende 
biogasanlæg. 
Vi mener derfor, at der bør foretages en samlet uvildig vurdering af det samlede projekt – kvægdrift og 
biogasanlæg – om det ikke er så stort, at der samlet set reelt er tale om industri og ikke 
landbrugsvirksomhed?
Siden vi blev præsenteret for projektet på Andekærgård i sommeren 2016, er det løbende vokset i størrelse 
til selve kvægdriften pt har som mål at komme op på 2.000 enheder. Biogasanlægget blev først 
præsenteret i efteråret 2017. 
Og nu er der reelt, om end ikke juridisk, tale om et industrianlæg langt ude på landet. 

 Vi oplever en stor usikkerhed for, at det samlede projekt Andekærgård og biogas ikke vil vokse 
yderligere gene for naboer og beboere langs tilkørselsvejene.

Vi er dybt bekymrede over den voldsomme øgning af tung trafik
Ifølge bygherres egne beregninger vil biogasanlægget betyde en til og frakørsel på cirka ti tunge køretøjer 
dagligt. I fire årlige kampagneperioder vil der dog være op til 120 altså 240 ture/transporter om dagen. På 
de meget små og smalle veje på hele Syd Tåsinge, der vil være tale om meget tung trafik, lastbiler og 
traktorer med 15 – 20 tons affald, majs eller gylle i vognen. 
Det er i spidsbelastningsperioder en lastbil hvert 20 minut – døgnet rundt.

Ikke blot vil de daglige kørsler indvirke på vejnettet og trafikken. Den sæsonbetonede kørsel vil også, 
grundet ansøgers marker fordelt på hele Tåsinge, Fyn og Siø, påvirke rigtig mange menneskers færden.
Den voldsomme øgning af trafikken har allerede indvirket på sikkerheden i den generelle færden på vores 
veje.Blandt andet for cyklisterne, herunder alle de skolebørn som kommunen har en målsætning om, skal 
cykle til og fra Lundby og Tåsingeskolen. 
Vi mener ikke, det vil være sikkerhedsmæssigt forsvarligt, at lade vore børn cykle i skole, når der på mange 
af vejene knap nok er plads til, at de eller vi kan passeres af de store køretøjer. 
Hvad gør de ældre, som kommer på deres el-scootere og ikke har muligheden for at trække længere ind til 
siden. Eller for eksempel dagplejere, som kommer med barnevogne og derved også har sværere ved, som 
os andre at ”hoppe i grøften”, når de møder de store køretøjer. 

Vi savner derfor en realistisk og økonomisk plan for, hvordan vejnettet skal udbygges under hensyntagen 
til bl.a. bæreevne og vejbredde, for at klare den potentielt øgede belastning, og så vi og vore børn atter 
trygt kan færdes på øen. Dette blev allerede i første høringsfase kraftigt påpeget, uden der dog endnu er 
lavet hverken en økonomisk eller strukturmæssig plan eller undersøgelse af. 

Høringsproceduren



Vi mener desuden, det er både problematisk, og muligvis juridisk forkert, at Svendborg kommune kun har 
orienteret og indkaldt naboer inden for en radius af 800 meter fra det påtænkte biogasanlæg. 
Biogasanlægget vil påvirke stort set hele den vestlige del af øen, hvor de mange lastbiler skal køre af 
forskellige ruter. Gennem alle små landsbyer og langs beskyttede fuglehabitater. 

Det er svært, når man som menigmand, skal overskue en 800 sider lang teknisk rapport, som langt hen af 
vejen tilsyneladende bygger på bygherrens beregninger. Mange af tallene virker svært gennemskuelige. 
Og det er os uforståeligt, at man bygge sine beregninger på gamle målinger, og ikke målinger i såkaldt 
”worst case senario” 

Desuden må alle naboerne til anlægget imødese en yderligere værdiforringelse af deres ejendomme. 
Dels pga. trafik, dels pga. huse med et biogasanlæg og en industrigård som naboer er sværere at sælge 

Vi vil til slut gerne gøre opmærksom på at kommunen ofte og 
gerne taler om Cittaslow og den gode livskvalitet, og de store 
naturherligheder kommunen rummer. Der i blandt det 33 
hektar fredede fugleområde Vejlen. For slet ikke at tale om de 
planer, man har for et NATURA2000 område i Øhavet. 
Begge dele ligger meget tæt på det mulige nye Biogasanlæg, 
og er ufatteligt sårbare overfor et udslip. 

Det er derfor uforståeligt for os, at man fra politisk side 
overvejer at give tilladelse til drift af et biogasanlæg, der 
meget vel vil give et økonomisk afkast til investoren, men vil 
ødelægge livskvaliteten, for såvel naturen, som alle os der 
bor på Syd Tåsinge. 
Desuden vil det påfører kommunen et stor udgift i form af 
vej vedligeholdelse. 

Med venlig hilsen Familen von Cappeln, Stennervej 8, 5700 
Svendborg
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 Generel undren 

Generelt undrer vi os over, at kommunen godkender placeringen at et biogasanlæg i et 
landbrugsområde. Det er direkte i modstrid med Kommuneplanen 2017 – 2029 anbefalinger. 
Her fremgår det:

”Der vil blive tale om mange og tunge lastbiltransporter pr. dag til og fra et biogasanlæg, hvorfor det 
søges placeret nær veje, som i forvejen kan tåle tung trafik (stort akseltryk) og hvor det vurderes, at der 
kan skabes trafiksikkerhedsmæssige gode ind- og udkørselsforhold. Endvidere forsøger man at undgå 
placeringer, hvor gennemkørsel af en større bymæssig bebyggelse (landsby) er nødvendig.

Alle tre udpegede områder ligger i tilknytning til motorvej samt hovedvej, hvilket sikrer, at 
transporten kan foregå ad de bedst egnede veje. Der vil blive tale om under 1 kilometers kørsel ad 
mindre lokalveje. Samtidig ligger de to af områderne indenfor det område, som kommunen har 
udpeget til placering af store husdyrbrug og husdyrtætheden er i forvejen forholdsvis stor i den del 
af kommunen.” 

 Afstand til naboer 

Ved udarbejdelsen af kommunens materiale er der kritisable punkter vedrørende udmåling. 
Idet man ikke tager hensyn til anlæggets ydregrænser eller reelle højde. 

I VVM rapporten, er afstanden til naboer udmålt i forhold til Biogasanlæggets nordligste punkt.  
Denne afstand meget snær i forhold til optimal afstand til naboer (3 meter) men udgangspunktet bør 
som minimum placeres midt i matriklen, eller optimalt i det sydligste punkt på matriklen. En forskel på 
50-100m., som bringer anlægget betydeligt nærmere på naboernes matrikler. 

Der bør derfor udføres nye beregninger vedr. lugt, støj og visuel påvirkning i forhold til naboerne inden 
evt. godkendelse af Biogasanlægget. 
De røde prikker indikerer beboelse, de turkise erhverv. Den sorte cirkel er beregning efter såkaldt 
”lugtcentrum” og de orange er fra anlæggets reelle grænse. 
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 Der er fejl i tegningerne vedrørende kystbeskyttelseszonen – eller uoverensstemmelse … 

Hvilken tegning i kommuneplan tillægget er den rigtige? 
Begge bekræfter at anlægget ligger i kystnærhedszonen.

Slutteligt til dette emne kan tilføjes, blot som information, at bygherre fra starten, da husdyrbruget 
skulle anlægges, blev naboer sat i udsigt, at der ville blive plantet omkring bygningerne for at skærme 
for den visuelle gene dette massive anlæg ville forsage. 

Vi kan nu konstatere, at denne beplantning endnu ikke er etableret.

En stor del af anlægget ligger indenfor kystnærhedszonen og kræver en særlig planlægningsmæssig 
eller funktionel begrundelse. Dispensationsansøgningen skal vurderes konkret og indeholde 
begrundelser der indeholder henvisning til retsregler der er lagt til grund for afgørelsen, Jf. 
dispensation fra lokalplanlægningen § 19. Disse begrundelser kan vi ikke se er opfyldt. 

 Anlægget kan sagtens placeres på det positiv udpegede område i Svendborg ved 
forbrændingsanlægget.

Der bliver tale om yderligere kørsel, men det vil ikke blive koncentreret, men fordelt på hovedvej m.m. 
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 Fejl i visualiseringstegninger med husdyrsbygninger og biogasanlæg. 

De eksisterende bygninger på husdyrs bruget er 8-9 meter høje, biogasanlæggets lagertanke vil blive 
op til 15 meter høje. Dette forhold gør planmaterialets visualisering af projektet misvisende og 
utroværdigt, da det betyder, at anlægget vil hæve sig noget over 50% i højden i forhold til de 
eksisterende bygninger.  Biogasanlæggets siloer vil til sammenligning blive 1 ½ gang så højt som 
nærmeste nabo Kragekær gl. Mejeri, og kun kirketårne og mejerierne vil være højere i landskabet.

Der er fastlagt afværgeforanstaltning i form af jordvold på 1-2 meter med 3 rækkers beplantning af 
løvfældende træer og buske som dækker op til 7-8 meter af tankenes totale højde på ca. 15 meter, 
man kan konstatere, at målet om at få anlægget til at ”falde ind i naturen” bliver svært at opnå, når 
halvdelen af anlægget ikke bliver dækket. Det betyder også, at det ikke kan undgås at biogasanlægget 
vil være synligt fra kystzonen, som forklaringen ved visualiseringstegningerne forsøger at fastslå, ikke 
vil være tilfældet.  

 Lugt 

Vi er uforstående overfor hvordan Svendborg kommune bare følger bygherrens oplysninger om at 
Biogasanlægget ikke giver anledning forøget lugt, samtidig med at andre kommuner alene de sidste 
dage, 2 stk. afviser opførelse af Biogasanlæg, netop pga. lugt.
For at overholde kravet til max. lugtpåvirkning undlader man at medtage diffuse lugtkilder. 
Svendborg kommune vurderer, at det ikke er nødvendigt at foretage en samlet lugtbelastning for både 
husdyrbrug og biogasanlæg. Det oplyses desuden at alle lugtkilder placeres indendørs. 
Vi mener, der skal foretages en lugtmåling af husdyrbruget inden evt. bygning af biogasanlægget, 
ellers vil det være husdyrbruget der får hele skylden, hvis biogasanlægget lugter. 
Den/de største diffuse lugtkilder er de 2 indfødningsenheder, som placeres udvendigt, dog med låg. 
Disse burde også placeres indvendigt for at begrænse lugtpåvirkningen!

Svendborg kommune har i tilsendte materiale fraveget standard vilkåret til Biogasanlæg, efter ønske 
fra bygherre, om at indfødningsområdet skal placeres i en såkaldt modtagehal, hvor der er mulighed 
for at begrænse både lugt og støj. Det oplyses endvidere, at dybstrøelsen læsses direkte i de 2 
indfødningsenheder, billeder m.m. af disse indfødningsenheder, viser at de er 3-4m høje, fyldning kan 
derfor kun udføres ved omladning af dybstrøelse m.m., alt skal læsse via gummiged/ frontlæssere. 
Med væsentlige lugt og støjgener i minimum en time dagligt -  
Der vil udover gårdens egne produkter skulle tilføres biomasse, glycerin, kartoffelpulp mv. udefra.

 De bakteriologiske konsekvenser er ikke undersøgt.

Citat fra Ingeniøren: 
”Processen til dannelse af gas i biogasanlæg foregår i et ilt-frit miljø, hvor visse skadelige 
mikroorganismer kan opformeres. En af disse er bakterien Clostridium botulinum. Denne bakterie 
danner et at de mest giftige stoffer, der findes: botulinum-toksin. Det er en nervegift, der kan 
forårsage botulisme (pølseforgiftning). Botulisme fører til lammelser. Dødelig dosis af botulinum-toksin 
for voksne mennesker er omkring en ti-milliontedel af et gram.”() Er der taget højde for den bedst 
mulig viden når: ”De danske biogasanlæg er piv utætte. Det er konklusionen i en rapport, som Cowi 
har udarbejdet for Energistyrelsen. Rapporten bygger på målinger fra ti biogasanlæg, som Agrotech og 
Dansk Gasteknisk Center har foretaget. Ifølge målingerne forsvandt 4,2 procent af den methan, som 
biogasanlæggene producerede, op i den blå luft. Som drivhusgas virker methan 25 gange så kraftigt 
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som CO2. Derfor fjerner lækagerne helt den klimagasgevinst, der er ved at fyre med biogas i stedet for 
eksempelvis naturgas.

Biogassens samlede klimaregnestykke er kompliceret, fordi en del methan fordufter ud i atmosfæren, 
også hvis gyllen bliver lagret i gylletanke. FN’s klimapanel, IPCC, er så utilfreds med den måde, 
Danmark hidtil har opgjort klimagevinsten på, at et nyt projekt skal udrede, om der er tale om et 
skønmaleri. Målingerne af lækager er kun én del af det arbejde.

Professor Jørgen E. Olesen fra Aarhus Universitet, der er ekspert i bioenergi og har været med i stort 
set alt, hvad der kan krybe og gå af kommissioner inden for området, tør dog godt komme med et 
omtrentligt bud. En regnemodel fra et tidligere projekt viser, at hvis 9 procent af methanen slipper ud i 
atmosfæren, så er biogas ikke længere en fordel for klimaet. I runde tal er der altså tale om, at 
halvdelen af gevinsten fordufter i de utætte anlæg.”

 Anden støj og lys forurening. 

Det fremgår i tabel 13 støjgrænser, at den maksimale støj værdi ved nat er 45db og tabel 14 beregner 
maksimalværdien til en grænseværdi på max 55db altså en overskridelse på 5.2 dB. 
Er der her beregnet intern støj fra transport omkring biogasanlægget. Der er ikke taget for behold for 
søndage, der er altså en beregnet usikkerhed på 5.2 dB, som man også vælger at se bort fra.
Har man taget hensyn til, at der allerede forekommer støj og lys forurening fra kvægdriften, som 
endnu ikke er oppe på fuld kapacitet?  For allerede nu er belysningen meget generende, idet lyset fra 
de åbne stalde, oplyser ikke kun bedriften, men også store dele af Kragekærvej, Knasterhovvej, 
Udflyttervej og Skovballevej m.m.

 Ejendomsværdiforringelse 

Angående værdiforringelsen af ejendommene nævner Svendborg kommune, at der ikke må bygges 
indenfor en radius af 500 meter. Ved at nævne den forbuds grænse for bebyggelse på 500 meter til 
biogasanlægget har Svendborg kommune accepteret dette som en problemzone for bebyggelse, hvad 
så med de eksisterende beboelser der falder indenfor denne grænse?

 Det er desuden betænkeligt, at man bruger en 13 år gammel undersøgelse fra Miljøstyrelsen 
angående værdiforringelse af ejendommene. Man henviser til en undersøgelse et unavngivet sted i 
landet på et ejendomsmarked der er helt forskelligt fra nu. 
Sagsbehandlingen bør omhandler et muligt projekt nu i 2019.

Det bør være et krav at der foretages en ny støjmåling snarest muligt på Tåsinge, for at have et 
sammenligningsgrundlag, hvis det uheldige skulle ske at der bliver givet tilladelse til det tekniske 
anlæg.

 Energiregnskab

I Flowbeskrivelsen nævnes der at forbruget af el vil være 4,4 MWh pr år, dette svarer til ca. 1000 
husstandes årlige elforbrug. Det kan undre, at der ikke stillet krav om, at anlægget via generator selv 
skulle levere til eget forbrug. 

Set i forhold til det planlagte produktionsmål svarende til 5.000.000m3 bionaturgas = ca. 2850 
husstandes forbrug. (efter OK, forbrug af naturgas = 1400-2000 m3 pr. husstand)
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For at opnå dette udledes der 3.800.000m3 CO2 som ”affaldsprodukt” læg dertil, at der vil forbruges 
80.000 liter diesel af maskiner, der skal håndtere råmaterialerne for at producerer biogassen, så er det 
vel reelt som almindelig borger i kommunen at forholde sig til ”rentabiliteten” i CO2 regnskabet.

 Støj og trafik.

Generelt er vejene på sydvest Tåsinge smalle gamle veje tilbage fra stenalderen, som er blevet gruset, 
og derefter asfalteret i 1970erne. De er på ingen måde bygget til den nuværende voldsomt øgede 
trafikmængde, og det betonslam, der nu hældes ud i rabatterne forsvinder efter en enkelt dags kørsel 
med gylle. Vi så, hvordan vejene og rabatterne i det våde efterår 2017, blev forvandlet til store 
mudrede huller, og det kunne være interessant at se en beregning på kommunens forventede udgifter 
til det stærkt stigende behov for vejvedligeholdelse herude. 

I det, at man udover det allerede voldsomme slid på vejene, med det nye biogasanlæg vil se en 
stigning i transporterne fra 2230 til 3852 kørsler, der skal ganges med faktor 2. altså 4460 til 7704 
kørsler. Det er en stigning på 3852 (7.704) transporter. Det er en stigning på over 70 %.
 Svendborg kommune bør revurderer denne stigning, da det undre os, at man ikke mener, dette er en 
væsentlig stigning.

Den koncentrerede trafik giver en trafikstøj på ca.62dB, som er en overskridelse af den vejledende 
støjgrænse på 58dB. Dette gør sig gældende på transportvejene for de berørte veje hvor til- og 
frakørslen vil forekomme. Det er en overskridelse på 3.6db. 

Det mener Svendborg kommune ikke har nogen sundhedsskadelig betydning. Begrundelsen er at det 
kun er 4 gange om året og kun i 2 uger, altså i 8 uger altså en overskridelse på 3.6 dB, hvilket er meget i 
2 måneder, hvert eneste år fremover. 
Det er uforståeligt at når der er en grænseværdi, at man vælger at se bort fra den.

En del af støjen kunne reduceres, hvis der blev stillet krav til anlægget om at benytte tankbil mest 
mulig til transport af flydende gylle til markerne, i stedet for at bruge traktor og gyllevogn. Et forhold 
der samtidig ville reducerer lugtgenerne. Desuden kunne der pålægges at der kun må køres til og fra 
anlægget i tidszoner, som belaster færrest mulige. Det er der præcedens for ved flere lignende anlæg. 

Målingerne af trafikstøjen er foretaget en uge før sommerferien, hvor der ikke er aktivitet på 
markerne. 
Hvorfor vi må anmode om en ny, foretaget på et mere normalt trafikmæssigt tidspunkt. 

Det er desuden meget betænkeligt at trafikken er beregnet på baggrund af statistik og ikke foretaget 
på stedet. Hvor man i området generelt de senere år har oplevet en voldsomt forøget trafikmængde, 
af både traktorer, landbrugsmaskiner, lastbilkørsler til og fra både Andekærgård og Skiftekær. 

Vejdirektoratets prognoser en gennemsnitlig årlig vækst på 1.2 %, bliver brugt i beregningsgrundlaget, 
men dette gælder trafikken på landsplan, som hovedsagelig er privat bilisme og ikke tung 
industrikørsel på smalle veje med mange stop og start, der opstår som følge af opførelsen af anlægget. 

 I det berørte område vil der ske en voldsom stigning i forhold til nuværende niveau, f.eks. på 
Kragekærvej og hjørnet af Knasterhovvej på 31 %, og Skovballevej 21 -19 %. Trafikken og 
støjbelastningen på Bjerrebyvej og gennem Gesinge og Udflyttervej er udeladt i beregningerne.
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 Vi ønsker på det stærkeste, at gøre opmærksom på, at det allerede i dag er forbundet med stor 
fare, at lade børn og andre cykle af de nævnte ruter. 

Vi som dagligt færdes på vejene heromkring, har stort set alle oplevet, ikke at kunne passerer en 
lastbil med hænger, en traktor med lad, en gyllevogn eller lignende der med stor fart er kommet 
om et hjørne. Og mange har oplevet, at måtte springe over de dybe drængrøfter, der er langs 
flere af vejene herude. 

 Hvorfor vi er helt uforstående over kommunens tilsyneladende trækken på skuldrene af den 
øgede trafikmængde. Uden at lave en økonomisk beregning at de kommunale udgifter der er 
forbundet med etableringen af såvel det gigantiske kvægbrug som biogasanlæg. 

 Vi forstår ikke behovet for at anlægge et industrianlæg i landzone 

 Vi er uforstående overfor at der ikke tages mere hensyn til fredet natur og Øhavet. 

 Vi er uforstående over, man kun ser på Biogasanlægget, uden at se på de samlede faktuelle 
ændringer, der er sket i området de sidste år. 



Høringssvar nr. 27



Indsigelse mod etableringen af biogasanlæg på Kragekærvej 
på det sydlige Tåsinge.  

Vi er en lang række naboer tl  et kommen e anlæg og beboere på Tåsinge,  er er  ybt bekymre e over 
planerne om at etablere et stort biogasanlæg på  et sy lige Tåsinge.

Vi bor selv i Bjerreby, og har en u lejningsejen om belligen e i Gesinge, hvilket vi gerne på et senre 
t spunkt vil sælge, men mener  ette vil blive en stor opgave me  et så an Biogas anlæg i nærhe en.

Vi mener, at der er behov for en samlet vurdering af belastningen af området. 

An ekærgår  ligger i lan zone, hvilket må være grun en tl at Sven borg Kommune ikke har stllet 
spørgsmålstegn ve  hverken placeringen eller størrelsen på An ekærgår  eller  et kommen e 
biogasanlæg. 
Vi mener  erfor, at  er bør foretages en samlet uvil ig vur ering af  et samle e projekt – kvæg rif og 
biogasanlæg – om  et ikke er så stort, at  er samlet set reelt er tale om in ustri og ikke 
lan brugsvirksomhe ?
Si en vi blev præsenteret for projektet på An ekærgår  i sommeren 2016, er  et løben e vokset i størrelse
tl selve kvæg rifen pt har som mål at komme op på 2.000 enhe er. Biogasanlægget blev først præsenteret
i eferåret 2017. 
Og nu er  er reelt, om en  ikke juri isk, tale om et in ustrianlæg langt u e på lan et. 

Vi oplever en stor usikkerhed for, at det samlede projekt Andekærgård og biogas ikke vil vokse yderligere
gene for naboer og beboere langs tlkkrselsvejene.

Vi er dybt bekymrede over den voldsomme kgning af tung trafk
Ifølge bygherres egne beregninger vil biogasanlægget bety e en tl og frakørsel på cirka t tunge køretøjer 
 agligt. I fre årlige kampagneperio er vil  er  og være op tl 120 altså 240 ture/transporter om  agen. På 
 e meget små og smalle veje på hele Sy  Tåsinge,  er vil være tale om meget tung trafk, lastbiler og 
traktorer me  15 – 20 tons afal , majs eller gylle i vognen. 
Det er i spidsbelastningsperioder en lastbil hvert 20 minut – dkgnet rundt.

Ikke blot vil  e  aglige kørsler in virke på vejnettet og trafkken. Den sæsonbetone e kørsel vil også, 
grun et ansøgers marker for elt på hele Tåsinge, Fyn og Siø, påvirke rigtg mange menneskers fær en.
Den vol somme øgning af trafkken har allere e in virket på sikkerhe en i  en generelle fær en på vores 
veje.Blan t an et for cyklisterne, herun er alle  e skolebørn som kommunen har en målsætning om, skal 
cykle tl og fra Luun by og Tåsingeskolen. 
Vi mener ikke,  et vil være sikkerhe smæssigt forsvarligt, at la e vore børn cykle i skole, når  er på mange 
af vejene knap nok er pla s tl, at  e eller vi kan passeres af  e store køretøjer. 
Hva  gør  e æl re, som kommer på  eres el-scootere og ikke har mulighe en for at trække længere in  tl 
si en. Eller for eksempel  agplejere, som kommer me  barnevogne og  erve  også har sværere ve , som 
os an re at ”hoppe i grøfen”, når  e mø er  e store køretøjer. 

Vi savner derfor en realistsk og kkonomisk plan for, hvordan vejnetet skal udbygges under hensyntagen
tl bl.a. bæreevne og vejbredde, for at klare den potentelt kgede belastning, og så vi og vore bkrn ater 
trygt kan færdes på ken. Dete blev allerede i fkrste hkringsfase krafigt påpeget, uden der dog endnu er 
lavet hverken en kkonomisk eller strukturmæssig plan eller underskgelse af. 

Hkringsproceduren



Vi mener  esu en,  et er bå e problematsk, og muligvis juri isk forkert, at Sven borg kommune kun har 
orienteret og in kal t naboer in en for en ra ius af 800 meter fra  et påtænkte biogasanlæg. 
Biogasanlægget vil påvirke stort set hele  en vestlige  el af øen, hvor  e mange lastbiler skal køre af 
forskellige ruter. Gennem alle små lan sbyer og langs beskytte e fuglehabitater. 

Det er svært, når man som menigman , skal overskue en 800 si er lang teknisk rapport, som langt hen af 
vejen tlsynela en e bygger på bygherrens beregninger. Mange af tallene virker svært gennemskuelige. 
Og  et er os uforståeligt, at man bygge sine beregninger på gamle målinger, og ikke målinger i såkal t 
”worst case senario” 

Desu en må alle naboerne tl anlægget imø ese en y erligere vær iforringelse af  eres ejen omme. 
Dels pga. trafk,  els pga. huse me  et biogasanlæg og en in ustrigår  som naboer er sværere at sælge 

Vi vil tl slut gerne gøre opmærksom på at kommunen ofe og 
gerne taler om Cittaslow og  en go e livskvalitet, og  e store 
naturherlighe er kommunen rummer. Der i blan t  et 33 
hektar fre e e fugleområ e Vejlen. For slet ikke at tale om  e 
planer, man har for et NATURA2000 områ e i Øhavet. 
Begge  ele ligger meget tæt på  et mulige nye Biogasanlæg, 
og er ufatteligt sårbare overfor et u slip. 

Det er derfor uforståeligt for os, at man fra politsk side 
overvejer at give tlladelse tl drif af et biogasanlæg, der 
meget vel vil give et kkonomisk afast tl investoren, men vil 
kdelægge livskvaliteten, for såvel naturen, som alle os der 
bor på Syd Tåsinge. 
Desuden vil det påfkrer kommunen et stor udgif i form af 
vej vedligeholdelse. 

Me  venlig hilsen 
Henning og Pia Bak
Ellevangen 11
  5700 Sven borg
  Tåsinge



Høringssvar nr. 28



From:      Svendborg Kommune - Plan
Sent:       Mon, 18 Feb 2019 11:30:30 +0100
To:                        Helene Lysebjerg Grenild
Subject:                VS: BIOGAS

Venlig hilsen 

Zacharias Baden
Planlægger

Svendborg Kommune 
Miljø, Erhverv og Teknik
Plan og Erhverv
Plan og Vej

Frederiksø 4, 1. sal
5700 Svendborg

Tlf: +4530175064
Mobil: +4530175064
Email: zacharias.baden@svendborg.dk

Fra: Tage Svenning Andersen [mailto:tagesvenningandersen@hotmail.com] 
Sendt: 17. februar 2019 12:23
Til: Svendborg Kommune - Plan <plan@svendborg.dk>
Emne: BIOGAS

Til Svendborg Kommune.      Jeg skal på det kraftigste protestere mod planerne om at anlægge et 
biogas-anlæg på det foreslåede sted på Sydtåsinge.    Mvh    Tage Svenning Andersen, Jens 
Winthersvej 19, 5900 Rudkøbing.
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 Generel undren 

Generelt undrer vi os over, at kommunen godkender placeringen at et biogasanlæg i et 
landbrugsområde. Det er direkte i modstrid med Kommuneplanen 2017 – 2029 anbefalinger. 
Her fremgår det:

”Der vil blive tale om mange og tunge lastbiltransporter pr. dag til og fra et biogasanlæg, hvorfor det 
søges placeret nær veje, som i forvejen kan tåle tung trafik (stort akseltryk) og hvor det vurderes, at der 
kan skabes trafiksikkerhedsmæssige gode ind- og udkørselsforhold. Endvidere forsøger man at undgå 
placeringer, hvor gennemkørsel af en større bymæssig bebyggelse (landsby) er nødvendig.

Alle tre udpegede områder ligger i tilknytning til motorvej samt hovedvej, hvilket sikrer, at 
transporten kan foregå ad de bedst egnede veje. Der vil blive tale om under 1 kilometers kørsel ad 
mindre lokalveje. Samtidig ligger de to af områderne indenfor det område, som kommunen har 
udpeget til placering af store husdyrbrug og husdyrtætheden er i forvejen forholdsvis stor i den del 
af kommunen.” 

 Afstand til naboer 

Ved udarbejdelsen af kommunens materiale er der kritisable punkter vedrørende udmåling. 
Idet man ikke tager hensyn til anlæggets ydregrænser eller reelle højde. 

I VVM rapporten, er afstanden til naboer udmålt i forhold til Biogasanlæggets nordligste punkt.  
Denne afstand meget snær i forhold til optimal afstand til naboer (3 meter) men udgangspunktet bør 
som minimum placeres midt i matriklen, eller optimalt i det sydligste punkt på matriklen. En forskel på 
50-100m., som bringer anlægget betydeligt nærmere på naboernes matrikler. 

Der bør derfor udføres nye beregninger vedr. lugt, støj og visuel påvirkning i forhold til naboerne inden 
evt. godkendelse af Biogasanlægget. 
De røde prikker indikerer beboelse, de turkise erhverv. Den sorte cirkel er beregning efter såkaldt 
”lugtcentrum” og de orange er fra anlæggets reelle grænse. 
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 Der er fejl i tegningerne vedrørende kystbeskyttelseszonen – eller uoverensstemmelse …

Hvilken tegning i kommuneplan tillægget er den rigtige? 
Begge bekræfter at anlægget ligger i kystnærhedszonen.

Slutteligt til dette emne kan tilføjes, blot som information, at bygherre fra starten, da husdyrbruget 
skulle anlægges, blev naboer sat i udsigt, at der ville blive plantet omkring bygningerne for at skærme 
for den visuelle gene dette massive anlæg ville forsage. 

Vi kan nu konstatere, at denne beplantning endnu ikke er etableret.

En stor del af anlægget ligger indenfor kystnærhedszonen og kræver en særlig planlægningsmæssig 
eller funktionel begrundelse. Dispensationsansøgningen skal vurderes konkret og indeholde 
begrundelser der indeholder henvisning til retsregler der er lagt til grund for afgørelsen, Jf. 
dispensation fra lokalplanlægningen § 19. Disse begrundelser kan vi ikke se er opfyldt. 

 Anlægget kan sagtens placeres på det positiv udpegede område i Svendborg ved 
forbrændingsanlægget.

Der bliver tale om yderligere kørsel, men det vil ikke blive koncentreret, men fordelt på hovedvej m.m. 
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 Fejl i visualiseringstegninger med husdyrsbygninger og biogasanlæg. 

De eksisterende bygninger på husdyrs bruget er 8-9 meter høje, biogasanlæggets lagertanke vil blive 
op til 15 meter høje. Dette forhold gør planmaterialets visualisering af projektet misvisende og 
utroværdigt, da det betyder, at anlægget vil hæve sig noget over 50% i højden i forhold til de 
eksisterende bygninger.  Biogasanlæggets siloer vil til sammenligning blive 1 ½ gang så højt som 
nærmeste nabo Kragekær gl. Mejeri, og kun kirketårne og mejerierne vil være højere i landskabet.

Der er fastlagt afværgeforanstaltning i form af jordvold på 1-2 meter med 3 rækkers beplantning af 
løvfældende træer og buske som dækker op til 7-8 meter af tankenes totale højde på ca. 15 meter, 
man kan konstatere, at målet om at få anlægget til at ”falde ind i naturen” bliver svært at opnå, når 
halvdelen af anlægget ikke bliver dækket. Det betyder også, at det ikke kan undgås at biogasanlægget 
vil være synligt fra kystzonen, som forklaringen ved visualiseringstegningerne forsøger at fastslå, ikke 
vil være tilfældet.  

 Lugt 

Vi er uforstående overfor hvordan Svendborg kommune bare følger bygherrens oplysninger om at 
Biogasanlægget ikke giver anledning forøget lugt, samtidig med at andre kommuner alene de sidste 
dage, 2 stk. afviser opførelse af Biogasanlæg, netop pga. lugt.
For at overholde kravet til max. lugtpåvirkning undlader man at medtage diffuse lugtkilder. 
Svendborg kommune vurderer, at det ikke er nødvendigt at foretage en samlet lugtbelastning for både 
husdyrbrug og biogasanlæg. Det oplyses desuden at alle lugtkilder placeres indendørs. 
Vi mener, der skal foretages en lugtmåling af husdyrbruget inden evt. bygning af biogasanlægget, 
ellers vil det være husdyrbruget der får hele skylden, hvis biogasanlægget lugter. 
Den/de største diffuse lugtkilder er de 2 indfødningsenheder, som placeres udvendigt, dog med låg. 
Disse burde også placeres indvendigt for at begrænse lugtpåvirkningen!

Svendborg kommune har i tilsendte materiale fraveget standard vilkåret til Biogasanlæg, efter ønske 
fra bygherre, om at indfødningsområdet skal placeres i en såkaldt modtagehal, hvor der er mulighed 
for at begrænse både lugt og støj. Det oplyses endvidere, at dybstrøelsen læsses direkte i de 2 
indfødningsenheder, billeder m.m. af disse indfødningsenheder, viser at de er 3-4m høje, fyldning kan 
derfor kun udføres ved omladning af dybstrøelse m.m., alt skal læsse via gummiged/ frontlæssere. 
Med væsentlige lugt og støjgener i minimum en time dagligt -  
Der vil udover gårdens egne produkter skulle tilføres biomasse, glycerin, kartoffelpulp mv. udefra.

 De bakteriologiske konsekvenser er ikke undersøgt.

Citat fra Ingeniøren: 
”Processen til dannelse af gas i biogasanlæg foregår i et ilt-frit miljø, hvor visse skadelige 
mikroorganismer kan opformeres. En af disse er bakterien Clostridium botulinum. Denne bakterie 
danner et at de mest giftige stoffer, der findes: botulinum-toksin. Det er en nervegift, der kan 
forårsage botulisme (pølseforgiftning). Botulisme fører til lammelser. Dødelig dosis af botulinum-toksin 
for voksne mennesker er omkring en ti-milliontedel af et gram.”() Er der taget højde for den bedst 
mulig viden når: ”De danske biogasanlæg er piv utætte. Det er konklusionen i en rapport, som Cowi 
har udarbejdet for Energistyrelsen. Rapporten bygger på målinger fra ti biogasanlæg, som Agrotech og 
Dansk Gasteknisk Center har foretaget. Ifølge målingerne forsvandt 4,2 procent af den methan, som 
biogasanlæggene producerede, op i den blå luft. Som drivhusgas virker methan 25 gange så kraftigt 
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som CO2. Derfor fjerner lækagerne helt den klima-gasgevinst, der er ved at fyre med biogas i stedet for 
eksempelvis naturgas.

Biogassens samlede klimaregnestykke er kompliceret, fordi en del methan fordufter ud i atmosfæren, 
også hvis gyllen bliver lagret i gylletanke. FN’s klimapanel, IPCC, er så utilfreds med den måde, 
Danmark hidtil har opgjort klimagevinsten på, at et nyt projekt skal udrede, om der er tale om et 
skønmaleri. Målingerne af lækager er kun én del af det arbejde.

Professor Jørgen E. Olesen fra Aarhus Universitet, der er ekspert i bioenergi og har været med i stort 
set alt, hvad der kan krybe og gå af kommissioner inden for området, tør dog godt komme med et 
omtrentligt bud. En regnemodel fra et tidligere projekt viser, at hvis 9 procent af methanen slipper ud i 
atmosfæren, så er biogas ikke længere en fordel for klimaet. I runde tal er der altså tale om, at 
halvdelen af gevinsten fordufter i de utætte anlæg.”

 Anden støj og lys forurening. 

Det fremgår i tabel 13 støjgrænser, at den maksimale støj værdi ved nat er 45db og tabel 14 beregner 
maksimalværdien til en grænseværdi på max 55db altså en overskridelse på 5.2 dB. 
Er der her beregnet intern støj fra transport omkring biogasanlægget. Der er ikke taget for behold for 
søndage, der er altså en beregnet usikkerhed på 5.2 dB, som man også vælger at se bort fra.
Har man taget hensyn til, at der allerede forekommer støj og lys forurening fra kvægdriften, som 
endnu ikke er oppe på fuld kapacitet?  For allerede nu er belysningen meget generende, idet lyset fra 
de åbne stalde, oplyser ikke kun bedriften, men også store dele af Kragekærvej, Knasterhovvej, 
Udflyttervej og Skovballevej m.m.

 Ejendomsværdiforringelse 

Angående værdiforringelsen af ejendommene nævner Svendborg kommune, at der ikke må bygges 
indenfor en radius af 500 meter. Ved at nævne den forbuds grænse for bebyggelse på 500 meter til 
biogasanlægget har Svendborg kommune accepteret dette som en problemzone for bebyggelse, hvad 
så med de eksisterende beboelser der falder indenfor denne grænse?

 Det er desuden betænkeligt, at man bruger en 13 år gammel undersøgelse fra Miljøstyrelsen 
angående værdiforringelse af ejendommene. Man henviser til en undersøgelse et unavngivet sted i 
landet på et ejendomsmarked der er helt forskelligt fra nu. 
Sagsbehandlingen bør omhandler et muligt projekt nu i 2019.

Det bør være et krav at der foretages en ny støjmåling snarest muligt på Tåsinge, for at have et 
sammenligningsgrundlag, hvis det uheldige skulle ske at der bliver givet tilladelse til det tekniske 
anlæg.

 Energiregnskab

I Flowbeskrivelsen nævnes der at forbruget af el vil være 4,4 MWh pr år, dette svarer til ca. 1000 
husstandes årlige elforbrug. Det kan undre, at der ikke stillet krav om, at anlægget via generator selv 
skulle levere til eget forbrug. 

Set i forhold til det planlagte produktionsmål svarende til 5.000.000m3 bionaturgas = ca. 2850 
husstandes forbrug. (efter OK, forbrug af naturgas = 1400-2000 m3 pr. husstand)
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For at opnå dette udledes der 3.800.000m3 CO2 som ”affaldsprodukt” læg dertil, at der vil forbruges 
80.000 liter diesel af maskiner, der skal håndtere råmaterialerne for at producerer biogassen, så er det 
vel reelt som almindelig borger i kommunen at forholde sig til ”rentabiliteten” i CO2 regnskabet.

 Støj og trafik.

Generelt er vejene på sydvest Tåsinge smalle gamle veje tilbage fra stenalderen, som er blevet gruset, 
og derefter asfalteret i 1970erne. De er på ingen måde bygget til den nuværende voldsomt øgede 
trafikmængde, og det betonslam, der nu hældes ud i rabatterne forsvinder efter en enkelt dags kørsel 
med gylle. Vi så, hvordan vejene og rabatterne i det våde efterår 2017, blev forvandlet til store 
mudrede huller, og det kunne være interessant at se en beregning på kommunens forventede udgifter 
til det stærkt stigende behov for vejvedligeholdelse herude. 

I det, at man udover det allerede voldsomme slid på vejene, med det nye biogasanlæg vil se en 
stigning i transporterne fra 2230 til 3852 kørsler, der skal ganges med faktor 2. altså 4460 til 7704 
kørsler. Det er en stigning på 3852 (7.704) transporter. Det er en stigning på over 70 %.
 Svendborg kommune bør revurderer denne stigning, da det undre os, at man ikke mener, dette er en 
væsentlig stigning.

Den koncentrerede trafik giver en trafikstøj på ca.62dB, som er en overskridelse af den vejledende 
støjgrænse på 58dB. Dette gør sig gældende på transportvejene for de berørte veje hvor til- og 
frakørslen vil forekomme. Det er en overskridelse på 3.6db. 

Det mener Svendborg kommune ikke har nogen sundhedsskadelig betydning. Begrundelsen er at det 
kun er 4 gange om året og kun i 2 uger, altså i 8 uger altså en overskridelse på 3.6 dB, hvilket er meget i 
2 måneder, hvert eneste år fremover. 
Det er uforståeligt at når der er en grænseværdi, at man vælger at se bort fra den.

En del af støjen kunne reduceres, hvis der blev stillet krav til anlægget om at benytte tankbil mest 
mulig til transport af flydende gylle til markerne, i stedet for at bruge traktor og gyllevogn. Et forhold 
der samtidig ville reducerer lugtgenerne. Desuden kunne der pålægges at der kun må køres til og fra 
anlægget i tidszoner, som belaster færrest mulige. Det er der præcedens for ved flere lignende anlæg. 

Målingerne af trafikstøjen er foretaget en uge før sommerferien, hvor der ikke er aktivitet på 
markerne. 
Hvorfor vi må anmode om en ny, foretaget på et mere normalt trafikmæssigt tidspunkt. 

Det er desuden meget betænkeligt at trafikken er beregnet på baggrund af statistik og ikke foretaget 
på stedet. Hvor man i området generelt de senere år har oplevet en voldsomt forøget trafikmængde, 
af både traktorer, landbrugsmaskiner, lastbilkørsler til og fra både Andekærgård og Skiftekær. 

Vejdirektoratets prognoser en gennemsnitlig årlig vækst på 1.2 %, bliver brugt i beregningsgrundlaget, 
men dette gælder trafikken på landsplan, som hovedsagelig er privat bilisme og ikke tung 
industrikørsel på smalle veje med mange stop og start, der opstår som følge af opførelsen af anlægget. 

 I det berørte område vil der ske en voldsom stigning i forhold til nuværende niveau, f.eks. på 
Kragekærvej og hjørnet af Knasterhovvej på 31 %, og Skovballevej 21 -19 %. Trafikken og 
støjbelastningen på Bjerrebyvej og gennem Gesinge og Udflyttervej er udeladt i beregningerne.
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 Vi ønsker på det stærkeste, at gøre opmærksom på, at det allerede i dag er forbundet med stor 
fare, at lade børn og andre cykle af de nævnte ruter. 

Vi som dagligt færdes på vejene heromkring, har stort set alle oplevet, ikke at kunne passerer en 
lastbil med hænger, en traktor med lad, en gyllevogn eller lignende der med stor fart er kommet 
om et hjørne. Og mange har oplevet, at måtte springe over de dybe drængrøfter, der er langs 
flere af vejene herude. 

 Hvorfor vi er helt uforstående over kommunens tilsyneladende trækken på skuldrene af den 
øgede trafikmængde. Uden at lave en økonomisk beregning at de kommunale udgifter der er 
forbundet med etableringen af såvel det gigantiske kvægbrug som biogasanlæg. 

 Vi forstår ikke behovet for at anlægge et industrianlæg i landzone 

 Vi er uforstående overfor at der ikke tages mere hensyn til fredet natur og Øhavet. 

 Vi er uforstående over, man kun ser på Biogasanlægget, uden at se på de samlede faktuelle 
ændringer, der er sket i området de sidste år. 



Høringssvar nr. 29



Vårø den 15 februar 2019 

Indsigelse mod etableringen af biogasanlæg på Kragekærvej 
på det sydlige Tåsinge.   

Vi er en lang række naboer til det kommende anlæg og beboere på Tåsinge, der er dybt bekymrede over 
planerne om at etablere et stort biogasanlæg på det sydlige Tåsinge. 

Jeg bor i Vårø og har oplevet en tiltagende tung kørsel på vores veje efter Andekærgård har fået tilladelse 
til at oprette en meget stor ko farm midt på Tåsinge. Vores veje går i stykker, slår revner på midten og 
rabatterne skvatter ud… vejene er simpelthen for smalle, der mangler vejkasser, og det er meget 
ubehageligt at møde en traktor eller lastbil, som fylder hele vejen. Nu vil Kurt Poulsen også etablere et 
biogasanlæg med flere kørsler på vores skrøbelige veje. Det er jeg meget imod. 

Før beslutningen … 
… Er det er vigtigt for mig at Svendborg Kommune beslutter, hvilke veje trafikken(kørslerne) til

Biogasanlægget og Ko farmen skal køre af, og på hvilket tidspunkt de må køre. Politikerne må tage stilling 
til hvilke veje der skal være farlige veje, så kørslerne ikke bliver spredt ud over hele øen.  
Jeg ønsker ikke at trafikken kører gennem Vårø for vi har mange farlige sving og husene ligger lige ud til 
vejen. Ansøger har marker i Stjoul og det er vigtigt at han kører til nærmeste anviste kørevej, Bjerrebyvej. 
 Det er nødvendigt for at vores skolebørn kan komme sikkert i skole og til fritidsaktiviteter, at vi andre ved 
hvilke veje vi ikke skal køre af for at komme på arbejde. Krydset ved Bjerreby kirke er et meget farligt kryds 
hvor oversigten er dårlig… det er den vej børnene skal krydse for at cykle til Lundby Skole. Jeg foreslår at 
der skal bygges en cykelsti før biogasanlægget bliver sat i gang, så børnene kan komme sikkert i skole og vi 
andre kan køre sikkert til Brugsen. 

Min livskvalitet er de senere år blevet og bliver igen forringet, hvis politikerne beslutter at biogasanlægget 
bliver etableret på Tåsinge. Tiltrækningen af børnefamilier vil gå i stå for ingen vil bo i et område med så 
meget tung trafik og mange farlige veje. 
 Flere huse bliver sat til salg og der sker en affolkning af Sydtåsinge. Er det ønsket fra politikerne som jo 
også skal tilgodese os borgere.. borgerne i centrum ..og ikke kun en mand der tromler uhensigtsmæssige 
projekter ned over hovedet på os, når der kunne være en anden løsning…  
 Vi borgere bliver taberne.  
Anlægget er et biogasanlæg - et industrianlæg- og ikke et teknisk anlæg, og det skal ligge i et 
industriområde. Svendborg kommune har udpeget et område til biogas i forbindelse med 
forbrændingsanlægget. Det giver meget mere mening. Så kan kørslerne køre ad A9 og ikke til midt på 
Sydtåsinge med materiale fra Ko- farmen og udefra, og gasledningen skal ikke graves igennem det halve 
Tåsinge. Jeg ser gerne at politikerne er modige og holder fast på deres beslutning om at ansøger kan 
benytte de udpegede områder til biogas. 
Ko farmen kunne flyttes til Siø hvor ansøger har en gård. 
Tåsinge kunne udvikles til et turistområde i stedet for et industriområde. Tåsinge bliver i forvejen brugt 
rigtig meget af både lokale cyklister, cykelklubber fra Sydfyn, og et væld af turister på cykel året rundt. 

Vi mener, at der er behov for en samlet vurdering af belastningen af området. 

Andekærgård ligger i landzone, hvilket må være grunden til at Svendborg Kommune ikke har stillet 
spørgsmålstegn ved hverken placeringen eller størrelsen på Andekærgård eller det kommende 
biogasanlæg.  
Vi mener derfor, at der bør foretages en samlet uvildig vurdering af det samlede projekt – kvægdrift og 
biogasanlæg – om det ikke er så stort, at der samlet set reelt er tale om industri og ikke 
landbrugsvirksomhed? 
Siden vi blev præsenteret for projektet på Andekærgård i sommeren 2016, er det løbende vokset i størrelse 



til selve kvægdriften pt har som mål at komme op på 2.000 enheder. Biogasanlægget blev først 
præsenteret i efteråret 2017.  
Og nu er der reelt, om end ikke juridisk, tale om et industrianlæg langt ude på landet.  

 Vi oplever en stor usikkerhed for, at det samlede projekt Andekærgård og biogas ikke vil vokse 
yderligere gene for naboer og beboere langs tilkørselsvejene. 

Vi er dybt bekymrede over den voldsomme øgning af tung trafik 
Ifølge bygherres egne beregninger vil biogasanlægget betyde en til og frakørsel på cirka ti tunge køretøjer 
dagligt. I fire årlige kampagneperioder vil der dog være op til 120 altså 240 ture/transporter om dagen. På 
de meget små og smalle veje på hele Syd Tåsinge, der vil være tale om meget tung trafik, lastbiler og 
traktorer med 15 – 20 tons affald, majs eller gylle i vognen.  
Det er i spidsbelastningsperioder en lastbil hvert 20 minut – døgnet rundt. 

Ikke blot vil de daglige kørsler indvirke på vejnettet og trafikken. Den sæsonbetonede kørsel vil også, 
grundet ansøgers marker fordelt på hele Tåsinge, Fyn og Siø, påvirke rigtig mange menneskers færden. 
Den voldsomme øgning af trafikken har allerede indvirket på sikkerheden i den generelle færden på vores 
veje .Blandt andet for cyklisterne, herunder alle de skolebørn som kommunen har en målsætning om, skal 
cykle til og fra Lundby og Tåsingeskolen.  
Vi mener ikke, det vil være sikkerhedsmæssigt forsvarligt, at lade vore børn cykle i skole, når der på mange 
af vejene knap nok er plads til, at de eller vi kan passeres af de store køretøjer.  
Hvad gør de ældre, som kommer på deres el-scootere og ikke har muligheden for at trække længere ind til 
siden. Eller for eksempel dagplejere, som kommer med barnevogne og derved også har sværere ved, som 
os andre at ”hoppe i grøften”, når de møder de store køretøjer.  

Vi savner derfor en realistisk og økonomisk plan for, hvordan vejnettet skal udbygges under hensyntagen 
til bl.a. bæreevne og vejbredde, for at klare den potentielt øgede belastning, og så vi og vore børn atter 
trygt kan færdes på øen. Dette blev allerede i første høringsfase kraftigt påpeget, uden der dog endnu er 
lavet hverken en økonomisk eller strukturmæssig plan eller undersøgelse af.  

Høringsproceduren 

Vi mener desuden, det er både problematisk, og muligvis juridisk forkert, at Svendborg kommune kun har 
orienteret og indkaldt naboer inden for en radius af 800 meter fra det påtænkte biogasanlæg.  

Biogasanlægget vil påvirke stort set hele den vestlige del af 
øen, hvor de mange lastbiler skal køre af forskellige ruter. 
Gennem alle små landsbyer og langs beskyttede 
fuglehabitater.  

Det er svært, når man som menigmand, skal overskue en 800 
sider lang teknisk rapport, som langt hen af vejen 
tilsyneladende bygger på bygherrens beregninger. Mange af 
tallene virker svært gennemskuelige.  
Og det er os uforståeligt, at man bygge sine beregninger på 
gamle målinger, og ikke målinger i såkaldt ”worst case 
senario”  

Desuden må alle naboerne til anlægget imødese en yderligere 
værdiforringelse af deres ejendomme.  
Dels pga. trafik, dels pga. huse med et biogasanlæg og en 
industrigård som naboer er sværere at sælge  

Vi vil til slut gerne gøre opmærksom på at kommunen ofte og 
gerne taler om Cittaslow og den gode livskvalitet, og de store 
naturherligheder kommunen rummer. Der i blandt det 33 
hektar fredede fugleområde Vejlen. For slet ikke at tale om de 
planer, man har for et NATURA2000 område i Øhavet.  



Begge dele ligger meget tæt på det mulige nye Biogasanlæg,  
og er ufatteligt sårbare overfor et udslip.  
 
Det er derfor uforståeligt for os, at man fra politisk side overvejer at give tilladelse til drift af et 
biogasanlæg, der meget vel vil give et økonomisk afkast til investoren, men vil ødelægge livskvaliteten, 
for såvel naturen, som alle os der bor på Syd Tåsinge.  
Desuden vil det påfører kommunen et stor udgift i form af vej vedligeholdelse.  

 
 
 
Hilsen Susanne Lohmann, Vårøvej 36, 5700 Svendborg 
 
 



Høringssvar nr. 30



Indsigelse mod etableringen af biogasanlæg på Kragekærvej 
på det sydlige Tåsinge.  

Vi er en lang række naboer til det kommende anlæg og beboere på Tåsinge, der er dybt bekymrede over 
planerne om at etablere et stort biogasanlæg på det sydlige Tåsinge.

Vi mener, at der er behov for en samlet vurdering af belastningen af området. 

Andekærgård ligger i landzone, hvilket må være grunden til at Svendborg Kommune ikke har stillet 
spørgsmålstegn ved hverken placeringen eller størrelsen på Andekærgård eller det kommende 
biogasanlæg. 
Vi mener derfor, at der bør foretages en samlet uvildig vurdering af det samlede projekt – kvægdrift og 
biogasanlæg – om det ikke er så stort, at der samlet set reelt er tale om industri og ikke 
landbrugsvirksomhed?
Siden vi blev præsenteret for projektet på Andekærgård i sommeren 2016, er det løbende vokset i størrelse 
til selve kvægdriften pt har som mål at komme op på 2.000 enheder. Biogasanlægget blev først 
præsenteret i efteråret 2017. 
Og nu er der reelt, om end ikke juridisk, tale om et industrianlæg langt ude på landet. 

 Vi oplever en stor usikkerhed for, at det samlede projekt Andekærgård og biogas ikke vil vokse 
yderligere gene for naboer og beboere langs tilkørselsvejene.

Vi er dybt bekymrede over den voldsomme øgning af tung trafik
Ifølge bygherres egne beregninger vil biogasanlægget betyde en til og frakørsel på cirka ti tunge køretøjer 
dagligt. I fire årlige kampagneperioder vil der dog være op til 120 altså 240 ture/transporter om dagen. På 
de meget små og smalle veje på hele Syd Tåsinge, der vil være tale om meget tung trafik, lastbiler og 
traktorer med 15 – 20 tons affald, majs eller gylle i vognen. 
Det er i spidsbelastningsperioder en lastbil hvert 20 minut – døgnet rundt.

Ikke blot vil de daglige kørsler indvirke på vejnettet og trafikken. Den sæsonbetonede kørsel vil også, 
grundet ansøgers marker fordelt på hele Tåsinge, Fyn og Siø, påvirke rigtig mange menneskers færden.
Den voldsomme øgning af trafikken har allerede indvirket på sikkerheden i den generelle færden på vores 
veje.Blandt andet for cyklisterne, herunder alle de skolebørn som kommunen har en målsætning om, skal 
cykle til og fra Lundby og Tåsingeskolen. 
Vi mener ikke, det vil være sikkerhedsmæssigt forsvarligt, at lade vore børn cykle i skole, når der på mange 
af vejene knap nok er plads til, at de eller vi kan passeres af de store køretøjer. 
Hvad gør de ældre, som kommer på deres el-scootere og ikke har muligheden for at trække længere ind til 
siden. Eller for eksempel dagplejere, som kommer med barnevogne og derved også har sværere ved, som 
os andre at ”hoppe i grøften”, når de møder de store køretøjer. 

Vi savner derfor en realistisk og økonomisk plan for, hvordan vejnettet skal udbygges under hensyntagen 
til bl.a. bæreevne og vejbredde, for at klare den potentielt øgede belastning, og så vi og vore børn atter 
trygt kan færdes på øen. Dette blev allerede i første høringsfase kraftigt påpeget, uden der dog endnu er 
lavet hverken en økonomisk eller strukturmæssig plan eller undersøgelse af. 

Høringsproceduren

Vi mener desuden, det er både problematisk, og muligvis juridisk forkert, at Svendborg kommune kun har 
orienteret og indkaldt naboer inden for en radius af 800 meter fra det påtænkte biogasanlæg. 



Biogasanlægget vil påvirke stort set hele den vestlige del af øen, hvor de mange lastbiler skal køre af 
forskellige ruter. Gennem alle små landsbyer og langs beskyttede fuglehabitater. 

Det er svært, når man som menigmand, skal overskue en 800 sider lang teknisk rapport, som langt hen af 
vejen tilsyneladende bygger på bygherrens beregninger. Mange af tallene virker svært gennemskuelige. 
Og det er os uforståeligt, at man bygge sine beregninger på gamle målinger, og ikke målinger i såkaldt 
”worst case senario” 

Desuden må alle naboerne til anlægget imødese en yderligere værdiforringelse af deres ejendomme. 
Dels pga. trafik, dels pga. huse med et biogasanlæg og en industrigård som naboer er sværere at sælge 

Vi vil til slut gerne gøre opmærksom på at kommunen ofte og 
gerne taler om Cittaslow og den gode livskvalitet, og de store 
naturherligheder kommunen rummer. Der i blandt det 33 
hektar fredede fugleområde Vejlen. For slet ikke at tale om de 
planer, man har for et NATURA2000 område i Øhavet. 
Begge dele ligger meget tæt på det mulige nye Biogasanlæg, 
og er ufatteligt sårbare overfor et udslip. 

Det er derfor uforståeligt for os, at man fra politisk side 
overvejer at give tilladelse til drift af et biogasanlæg, der 
meget vel vil give et økonomisk afkast til investoren, men vil 
ødelægge livskvaliteten, for såvel naturen, som alle os der 
bor på Syd Tåsinge. 
Desuden vil det påfører kommunen et stor udgift i form af 
vej vedligeholdelse. 

Med venlig hilsen

Jørn Petersen
       Knasterhovvej 15
       5700 Svendborg
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